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 فوران قیمت مسکن در
زیر پوست شهر

ادعای عجیب کاهش ۲۵ درصدی قیمت مسکن در 
شرایط توقف ۶ ماهه انتشار آمار

ادامه در صفحه  2

اقتدار شورای رقابت در هاله ای از ابهام
دستگاه های مختلف نظارتی، فقط مسئولیت رصد ابعاد 
انتظامی، حاکمیتی و حافظ جان شهروندان نیستند بلکه 
شهروندان همانند حاکمیت دارای حقوقی می باشند که 
حفاظت از آنان میان نهادهای حکومتی توزیع شده است.
قیمت گذاری  سر  بر  اکنون  که  جدالی  و  جنگ 
شورای  میان  مونتاژی  و  وارداتی  داخلی،  خودروهای 
رقابت، خودروسازان و وارد کنندگان خودرو در جریان 
است، نه تنها تشت رسوایی را از بام فلک انداخته لیکن 
شهروندان مشاهده گر و سرگردانی را می بینیم که پولشان 
انجام  به حساب کسانی ریخته اند که در  ماه هاست  را 
عمل،  آزادی  در  باز  دستانی  با  مسئولیت ها  و  وظایف 

اختیاری تام دارند.
هر روز شاهد یک بخشنامه، شاید هم نمایشنامه باشیم 
آن هم از طرف سازمانی که متولی ارزش گذاری، قیمت 
فلسفه  است ،  شهروندان  تمام  حقوق  حفظ  و  گذاری 
وجود چنین سازمانی اعلام قیمت، پایش و رصد ارزش 
خودروهاست، اما دست های پنهان آنقدر پیچیده است 
که هیچ نهادی را یارای مقابله با آن نیست، مافیای بزرگ، 
قدرتمند و ثروتمند در پشت این داستان چنبره انداخته 

است.
اقتدار این نهادها از کجاست؟ در این بازی ویران کننده 
دو اصل، خیلی واضح است، اول، زمانیکه یک کشور در 
تحریم های همه جانبه بین المللی می غلتد، در صنعتی 
شدن اساسا مشکل دارد، دوم، مدیریت مالی و اقتصادی 
کشور در دستان الیگارشی نهفته رشد و بزرگ می شود، 
تولید انبوهی از خودروهای بی کیفیت داخلی از یک طرف 
و واردات خودروهای نسبتا با کیفیت ولی با قیمت گزاف 
از چین، این حاصل مدیریت خودروهاست که مدت های 

طولانی در حال یکه تازیست .

کیکاوس پورایوبی  سرمقاله

وزارتخانه های دفاع جمهوری آذربایجان و ارمنستان یکدیگر 
را به هدف قرار دادن مواضع طرف متقابل در »قره باغ« متهم 

کردند.
به گزارش مهر به نقل از آرمنا پرس، نیروهای باکو و ایروان 
امروز شنبه یکدیگر را به تشدید تنش ها در منطقه مورد مناقشه 
»قره باغ« متهم کردند. بر اساس اعلام این رسانه، وزارت دفاع 
ارمنستان ادعا کرد که نیروهای مسلح جمهوری آذربایجان با 
استفاده از سلاح های سبکُ و خمپاره آتش بس در جنوب غربی 

خط تماس در قره باغ را نقض کرده اند.
وزارت دفاع ارمنستان با صدور بیانیه ای در این خصوص اعلام 
کرد که در تشدید تنش های مذکور به فردی آسیب نرسیده 
است. ایراوان همچنین اعلام کرد که موضوع را به فرماندهی 
نیروهای حافظ صلح روسیه در این منطقه گزارش کرده است.

از سوی دیگر، خبرگزاری آذرتاج اعلام کرد که نیروهای مسلح 
با بهره گیری از سلاح های سبکُ به طور متناوب  ارمنستان 
و  »شوشا«  مناطق  در  آذربایجان  جمهوری  ارتش  مواضع 

»خوجالی« را هدف قرار داده اند.
با  آذربایجان  جمهوری  و  ارمنستان  میان  اخیر  تنش های 
تنها  لاچین  کریدور  است.  درگرفته  لاچین  گذرگاه  محوریت 
مسیری است که ارمنستان را به مرکز قره باغ کوهستانی متصل 

می کند. گروهی از اتباع جمهوری آذربایجان که خود را فعال 
محیط زیست می خواندند، ۱۲ دسامبر ۲۰۲۲ )۲۱ آذر ۱۴۰۱(، 
کریدرو لاچین را که نیروهای حافظ صلح روسیه در آن مستقر 

شده اند را مسدود کردند.
 روابط میان دو جمهوری پیشین اتحاد جماهیر شوروی سابق 
)ارمنستان و جمهوری آذربایجان( از سال ۱۹۹۱ و در پی ورود 

نظامیان ارمنستان به منطقه قره باغ رو به تیرگی گرایید.
این مناقشه به طور ناگهانی در سپتامبر سال گذشته به اوج 
خود رسید و پس از ۴۴ روز مناقشه خونین سرانجام در دهم 
نوامبر ۲۰۲۰ با امضای توافقی میان باکو- ایروان و با وساطت 

روسیه به پایان رسید.
پاشینیان: وضعیت در قره باغ بحرانی است

نخست وزیر ارمنستان وضعیت در گذرگاه لاچین و منطقه 
قره باغ را بحرانی توصیف کرد.

نشست  در  ارمنستان  وزیر  نخست  پاشینیان«  »نیکول 
سوچی به »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه اعلام کرد: 

ایجاد یک ایست بازرسی در گذرگاه لاچین از سوی  از  پس 
جمهوری آذربایجان، وضعیت در گذرگاه لاچین و نیز در قره 

باغ کوهستانی بحرانی است.
نخست وزیر ارمنستان گفت که تصور می شود اکنون در 
مورد مسئولیت حافظان صلح روسی در قره باغ کوهستانی 
صحبت می شود. متأسفانه، وضعیت انسانی در آنجا همچنان 
متشنج است چند ماه است که گاز یا برق در آنجا وجود ندارد. 

و وضعیت در لاچین همچنان متشنج است.
پاشینیان افزود که نیروهای حافظ صلح روسی مواد غذایی 
را به مقدار محدود به منطقه قره باغ ارسال می کنند. به طور 

کلی، بحران انسانی در آنجا ادامه دارد.
جمهوری آذربایجان پیش از این در کریدور لاچین یک ایست 
بازرسی ایجاد کرد. وزارت خارجه ارمنستان این اقدام را نقض 
آشکار توافق سه جانبه سران ارمنستان، جمهوری آذربایجان و 
روسیه در سال ۲۰۲۰ دانست. مفاد این توافق می گوید نیروهای 

حافظ صلح روسیه در کریدور لاچین مستقر هستند.

ادامه از همین صفحه
الصحاف خاطرنشان کرد: فواد حسین همچنین هماهنگی و 
گفت وگوهای خوبی در همین زمینه با بدر البوسعیدی، وزیر 

خارجه عمان داشت.
پیش از این رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق، از 
آزادسازی بخشی از منابع بلوکه شده ایران در این کشور خبر 
داد و گفت: در واقع این گشایش ارزی می تواند به ثبات بازار 

ارز و همچنین کالاهای اساسی کمک قابل توجهی کند.

یحیی آل اسحاق در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: همانطور 
سه  حدود  شنیده ها  طبق  خوشبختانه  آمده،  خبرها  در  که 
میلیارد دلار از منابع ایران در عراق آزاد شده و برای تامین ارز 
مورد نیاز حجاج و خرید کالاهای اساسی تخصیص پیدا کرده 
است. البته جزئیات دقیق این گشایش و نحوه تخصیص را باید 
بانک مرکزی اعلام کند. این اتفاق به طور قطع تاثیر مثبتی بر 
بازارها خواهد داشت چرا که هم نیازهای بانک مرکزی مرتفع و 
هم کالاهای اساسی خریداری شده است. در واقع این گشایش 

ارزی می تواند به ثبات بازار ارز و همچنین کالاهای اساسی 
کمک قابل توجهی کند.

وی درباره مجموع منابع بلوکه شده ایران در عراق نیز گفت: 
و  دارد  ادامه  عراق  با  ما  تعاملات مستمر  اینکه  به  توجه  با 
معاملات اقتصادی در حوزه های مختلف انرژی انجام می شود، 

رقم منابع همواره در حال تغییر است.
به گفته این فعال اقتصادی، با توجه به مقدمات فراهم شده، 
می توان انتظار داشت که این بخش از منابع نیز برای آزادسازی 

در دستور کار قرار بگیرد، هر چند جزئیات و نحوه تعامل و 
چگونگی آن باید از سوی بانک مرکزی تایید و اطلاع رسانی 

شود.
آل اسحاق درباره وضعیت تبادلات ارزی بخش خصوصی در 
عراق نیز بیان کرد: ما در این بخش تقریبا مشکلی نداریم. هر 
چند با توجه به اینکه باید از طریق صرافی ها فرایند جابجایی 
ارز انجام شود، قدری هزینه ها بالا می رود اما در نهایت بخش 
خصوصی با مشکل کمتری کار خود را در عراق ادامه می دهد.

پاشینیان: وضعیت در قره باغ بحرانی است

تشدید تنش ها در مرز ارمنستان و جمهوری آذربایجان

عراق بخشی از اموال ایران را آزاد کرد
آزادسازی ۱.۵ میلیارد یورو

اسلامی: 
غنی سازی با خلوص بالا برای رفع تحریم است

اخبار

دستور رئیس  جمهوری برای استفاده از اراضی بلاتکلیف 
استان ها در ساخت  مسکن

رئیس جمهوری با تأکید بر ساماندهی بازار مسکن و اجاره بها برای جلوگیری از 
قیمت سازی در این حوزه، استانداران را مکلف کرد تمهیداتی بیاندیشند تا اراضی 
بلاتکلیف در ۱۰ سال گذشته، با ارائه تسهیلات و مشوق های لازم به ظرفیت 

ساخت وسازهای مسکن کشور اضافه شوند.
به گزارش ایرنا، آیت الله سید ابراهیم رئیسی در هشتمین جلسه شورای  عالی 
مسکن در دولت سیزدهم، با تاکید بر ضرورت شتاب گرفتن اعطای تسهیلات به 
طرح های ساخت مسکن، استانداران را مکلف کرد، تسریع در نوسازی بافت های 
فرسوده را نیز در دستور کار قرار دهند. رئیس جمهوری در این جلسه همچنین 
از استانداری ها و ادارات مربوطه در استان ها خواست اراضی را که بیش از ۱۰ 
سال بلاتکلیف مانده و ساخت و ساز در آنها انجام نشده، شناسایی کرده و با 
ارائه مشوق های لازم و همچنین بهره گیری از ساز و کارهای قانونی که در شورای  
عالی شهرسازی به تصویب رسیده است، این زمین ها را به ظرفیت ساخت و 
سازهای مسکن کشور اضافه کنند. ساماندهی بازار اجاره بها و نظارت بر عملکرد 
سکوهای ارتباطی در زمینه بازار مسکن و اجاره بها به منظور جلوگیری از سوداگری 
و قیمت سازی در بازار مسکن از دیگر تأکیدات رئیس جمهوری در جلسه شورای 
عالی مسکن بود. آیت الله رئیسی با اشاره به افزایش سهم مسکن در سبد خانوار، 
از همه مسئولان و دستگاه ها خواست در زمینه اجرای نهضت ملی مسکن با 
جدیت به وظایف خود عمل کنند تا نگرانی مردم از ناحیه تأمین مسکن هر چه 
بیشتر برطرف شود. در این جلسه مقرر شد دستورالعمل تنظیم و کنترل بازار 
املاک و مستغلات به شرط اخذ نتیجه مطلوب در اجرای آزمایشی، به شکل 
سراسری در کل کشور اجرا شود. همچنین ایجاد درگاه سامانه ستاد ملی بازآفرینی 
شهری که آخرین وضعیت پروژه های نوسازی بافت فرسوده را نشان می دهد، به 
تایید اعضا رسید.رئیس جمهوری ضمن قدردانی از استقبال گرم و صمیمانه مردم 
غیور استان آذربایجان شرقی از کاروان دولت مردمی، این حضور دلگرم کننده را در 
شرایط جنگ ترکیبی و تلاش مستمر دشمن برای یأس آفرینی در کشور، معنادار 
خواند و با تمجید از موقعیت شناسی و هوشمندی مردم این استان، افزود: این 
حضور حماسی، مسئولیت دولت مردمی را در پیگیری و رفع مشکلات استان 

سنگین تر می کند.
آیت الله رئیسی با ابراز امیدواری نسبت به اثربخشی مصوبات سفر اخیر در 
ارتقای زندگی مردم استان آذربایجان شرقی، خاطرنشان کرد: همانطور که در دور 
اول سفرهای استانی، شاهد شکستن طلسم برخی مشکلات مزمن و به سرانجام 
رسیدن برخی پروژه ها با سابقه بیشتر از دو دهه در آذربایجان شرقی بودیم، با 
همت و تلاش دولتمردان و مسئولان محلی امید است دومین سفر استانی هم 

منشاء آثار خیر برای مردم غیرتمند و وفادار این استان باشد.

امکان رصد پروژه های بافت فرسوده
در هشتمین جلسه شورای عالی مسکن، درگاه ستادهای بازآفرینی شهری پایدار 
به تایید اعضا رسید و رییس جمهور به استانداران دستور داد تا روند نوسازی 

بافت های فرسوده را تسریع کنند.
به گزارش ایسنا، دولت سیزدهم ساخت میانگین یک میلیون واحد مسکونی در 
سال را در دستور کار دارد که بخشی از این طرح در بافت های ناکارآمد و فرسوده 
اجرا می شود. بنابراین لازم است تا وضعیت پروژه ها در مناطق هدف بازآفرینی 
مورد رصد و پایش قرار گیرد. در  این راستا درگاه ستادهای بازآفرینی شهری 
پایدار از حدود یک ماه قبل توسط شرکت بازآفرینی شهری ایران با هدف ثبت و 
رصد پروژه های نوسازی و بهسازی بافت های فرسوده ایجاد شده است. این درگاه 
که آخرین وضعیت پروژه های نوسازی بافت فرسوده را نشان می دهد امروز به 
تایید اعضای شورای عالی مسکن رسید. شهرداری های کشور برای ثبت اطلاعاتی 
همچون صدور پروانه در بافت های فرسوده به درگاه ستادهای بازآفرینی شهری 
پایدار دسترسی دارند. آن طور که محمد آیینی ـ مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری 
ایران گفته است تا کنون ۱۱۰ هزار واحد در محلات هدف بازآفرینی شهری به 
مرحله ی ساخت رسیده و اجرای ۲۰۰ هزار واحد در سال جاری هدف گذاری شده 
است. تعداد ۵۰۰۰ واحد در روزهای اخیر به بهره برداری رسید و ۳۰ هزار واحد نیز 

تا پایان امسال افتتاح می شود.

رئیس سازمان انرژی اتمی تاکید کرد: غنی سازی های با خلوص بالا برای این 
صورت گرفته است تا تحریم ها لغو شوند، هدف قانونگذار هم همین بوده است که 

اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها صورت گیرد. 
به گزارش ایسنا، محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: در ابتدای 
مسئولیت دولت سیزدهم با دو مساله روبرو بودیم؛ اول اینکه بر اساس مذاکرات 
برجام و سند امضا شده محدودیت های زمانی و ظرفیتی در فعالیت های هسته 
ای جمهوری اسلامی ایران اعمال شده بودو همزمان با این مساله با توجه به خروج 
آمریکا از برجام و مذاکراتی که در دولت قبل برای بازگشت آمریکا به ایفای تعهداتش 
در این سند صورت گرفته بود، مجلس قانون اقدام راهبردی رابرای کاهش تحریم 
ها تصویب کرد و مسلما برای ما اجرای این قانون یک محور بود تا بتوانیم دشمن را 
به ایفای تعهداتش مجاب کنیم. دولت سیزدهم در چنین شرایطی سازمان انرژی 

اتمی را تحویل گرفت.
وی افزود: در همان ابتدای فعالیت دولت سیزدهم تصمیم گرفتیم به سمت 
صنعتی شدن حرکت کنیم و به موازات این اقدام کاری کنیم که آثار فناوری هسته 
ای در بهبود زندگی مردم و در اقتصاد ملی دیده شود به همین دلیل سند جامع 
راهبردی سازمان را برای چشم انداز ۱۴۲۰ تدوین و تصویب کردیم که بیستم فروردین 
پارسال رونمایی شد که  بر اساس آن تکمیل واحدهای ۲ و ۳ نیروگاه اتمی بوشهر و 
ساخت نیروگاه های اتمی جدید با ظرفیت ۱۰ هزار مگاوات برنامه ریزی شده است. 
به علاوه احداث نیروگاه اتمی ۳۶۰ مگاواتی تمام ایرانی به عنوان یک راهبرد اساسی 

در ارتقای قابلیت صنعتی کشور به تراز هسته ای در دستور کار قرار گرفته است.

رئیس سازمان انرژی اتمی ادامه داد: پارسال تصمیم گرفتیم دقت رادیو داروهای 
تولیدی را برای تشخیص بیماری و همچنین اثربخشی بهتر بالاببریم. به طوری که 
اینک بالغ بر ۲۰۰ مرکز پزشکی از سازمان انرژی اتمی رادیودارو دریافت می کنند و 

سالانه بالغ بر یک میلیون بیمار را زیر پوشش قرار می دهند.
وی تاکید کرد: سالانه حدود ۳۰ درصد از محصولات غذایی ایران که حجمی 
معادل ۴۰ میلیون تن دارند، به دلایل مختلف فاسد و دورریز می شوند که پرتو 
دهی محصولات موجب جلوگیری از فساد زود هنگام و افزایش دوره انبارسازی آنها 

خواهد شد.
رئیس سازمان انرژی اتمی همچنین گفت: ظرفیت دیگری که در کوتاه مدت در 
خدمت مردم قرار می گیرد، احداث آب شیرین کن با ظرفیت ۷۰ هزار متر مکعب 
در روز )در استان بوشهر( است که از مصوبات سفر رئیس جمهوری به این استان و 

توافق میان سازمان انرژی اتمی با وزارت نیروبه شمارمی رود.
اسلامی همچنین گفت: ما غنی سازی ۶۰ درصدی اورانیوم را بر اساس تکلیفی 
که قانون اقدام راهبردی روی دوشمان گذاشته است و موظف به اجرای آن هستیم، 
انجام می دهیم. البته این سطح از غنی سازی مصارف گوناگونی از جمله تولید مواد 

اولیه رادیو دارو ، آشکار سازها و غیره دارد.
رئیس سازمان انرژی اتمی تاکید کرد: غنی سازی های با خلوص بالا برای این 
صورت گرفته است تا تحریم ها لغو شوند، هدف قانونگذار هم همین بوده است که 

اقدام راهبردی برای لغو شتحریم ها صورت گیرد. 
وی همچنین تصریح کرد: ملاک همکاری ما با آژانس، مفاد بیانیه تهران است 

که اسفند پارسال به امضای طرفین رسید و آن هیچ منافاتی با قانون اقدام راهبردی 
ندارد.

اسلامی همچنین گفت: زمانی که دولت سیزدهم شروع به فعالیت کرد، هم 
نیروگاه شماره یک ما )بوشهر( مشکلات مالی داشت و هم نیروگاه های شماره ۲ 
و ۳ که در دست احداث هستند، متوقف بودند. ولی با پرداخت هایی که برای 
نیروگاه اتمی بوشهر صورت گرفت، روند کار آغاز شده است . به جرأت می توان 
گفت پرداخت های صورت گرفت برای این پروژه در دولت سیزدهم نسبت به دولت 
های قبل سه برابربوده است. دولت های قبل کمتر از ۱۷۰ میلیون دلار برای اجرای 
این پروژه پرداخته بودند ولی ما سه برابر این رقم راپرداختیم.  روزی که مسئولیت 
ما شروع شد حدود ۳۰۰ نفر در پروژه نیروگاه های ۲ و ۳ مشغول به کار بودند ولی 
امروز بالغ بر ۱۸۰۰ نفر در این پروژه فعالند. حتی در یک سال و نیم گذشته حدود 
۷ر۱ میلیارد دلار قرارداد جدید برای تکمیل این پروژه با شرکت های ایرانی بسته ایم.  
رئیس سازمان انرژی اتمی همچنین گفت: در همسایگی ما هم امارات متحده عربی 
۵۶۰۰ مگاوات ظرفیت نیروگاه هسته ای نصب کرده که ۲۸۰۰ مگاوات آن )یعنی دو 
نیروگاه ۱۴۰۰ مگاواتی( در حال آماده سازی است. عربستان سعودی، بنگلادش و 
پاکستان هم به شدت به دنبال توسعه نیروگاه های اتمی خود هستند. ترکیه هم در 

حال عقد قرارداد و همکاری با روسیه برای ایجاد نیروگاه های اتمی است. 
اسلامی خاطر نشان کرد: فرانسوی ها پارسال ۱۳ پروژه جدید هسته ای را کلید 
زدند و از آن به عنوان رنسانس هسته ای خود یاد کردند. دنیا کاملا شتابان به دنبال 

افزایش استفاده از این نوع انرژی است.

شمارش معکوسشمارش معکوس  برای عضویت برای عضویت 
دائم ایران در شانگهایدائم ایران در شانگهای

پازلی که پس از پازلی که پس از 1818 سال تکمیل می شود سال تکمیل می شود
یکشنبه 21 خرداد 1402
22 ذی القعده 1444 
11 ژوئن 2023
سال نوزدهم
شماره 5386
12 صفحه
5000 تومان
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آزادسازی
و  ۱.۵ میلیارد یور

ادامه درهمین صفحه

عراق بخشی از اموال ایران را آزاد کرد

مشاور نخست وزیر عراق از آزادی 1.۵ میلیارد یورو از اموال ایران و آزادی یک میلیارد دیگر در 
آینده نزدیک خبر داد.

به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزاری رسمی عراق )واع(، ضیاء الناصری، مشاور نخست وزیر عراق 
در صفحه توییتر خود اعلام کرد که مجموع دارایی های آزاد شده ایران توسط دولت عراق در 
زمان نخست وزیری محمد شیاع السودانی تقریبا یک و نیم میلیارد یورو است به علاوه اینکه یک 

میلیارد یورو نیز آزاد خواهد شد.
وی گفت که با این اقدام اوضاع برق عراق به طور تدریجی بهبود خواهد یافت.

اخیرا احمد الصحاف، سخنگوی وزارت خارجه عراق تاکید کرد که فواد حسین، وزیر خارجه این 
کشور نتایج خوبی درخصوص امور مالی میان تهران و بغداد محقق کرد.

وی گفت: فواد حسین در جریان کنفرانس بین المللی مبارزه با تروریسم که در ریاض برگزار شد، 
گفت وگو های خوبی با آنتونی بلینکن، وزیر خارجه آمریکا داشت و این گفت وگوها منجر به 

پیشرفت های مهمی درخصوص امور مالی میان ایران و عراق شد.

سه سناریوی طالبان در 
رابطه با ایران

هیچ ماده هسته ای اظهار 
نشده ای در ایران وجود ندارد

پشت پرده حاتم بخشی 
بانک ها!

چگونه باید با همسایه شرقی 
مواجه شد؟

پاسخ ایران به گزارش مدیرکل 
به شورای حکام آژانس

اجرای تسهیلات جنجالی 
بانکی ها از جیب ملت چیست؟!
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